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ســوزنگر همچنین مراحل ثبت اختلالات در سامانه ۱۹۵ را 
اینگونه شرح داده است: 

۱- در سامانه ۱۹۵ به آدرس cra.ir.۱۹۵ وارد شده و قسمت 
شکایت را انتخاب می کنیم.

۲- بــا واردکردن شــماره موبایل، کد ملــی و کد کپچا (کد 
امنیتی چند رقمی)، درخواست کد تأیید می کنیم.

۳- کــد تأیید را در قســمت ثبت کد تأییــد وارد می کنیم و 
مرحله بعد را می زنیم. (کد تأیید ممکن است به قسمت اسپم 

پیامک های شما ارسال شود).
۴- موقعیــت مکانــی خــود را وارد کنید و بــه روی گزینه 

انتخاب محل شکایت کلیک کنید.
۵- از منوی بالا اینترنت را انتخاب کنید و به ترتیب:

نوع سرویس مثلا اینترنت همراه را انتخاب کنید،
نام اپراتور مثــلا مخابرات ایران (ســرویس دهنده  اینترنت 

خود را انتخاب کنید)،
نوع شکایت را کیفیت سرویس انتخاب کنید،

نوع شــکایت را عدم تضمین کیفیت ســرویس ارائه شــده 
انتخاب کنید و به مرحله بعد بروید.

۶- نــام و نــام خانوادگــی، 
آدرس و توضیح شکایت را وارد 
باز  اینترنت،  پایین  کنید (کیفیت 
پایین  کیفیت  ســایت ها،  نشدن 
تماس تصویــری و...)، کد کپچا 
را وارد کنید و ثبت شــکایت را 

بزنید.
۷- کد شــکایت برای شــما 
پیامک خواهد شد و در سامانه 

نیز در دسترس شماست.
نکته ای کــه در اینجا باید به 
آن اشاره کرد این است که بحث 

اختلالات با بحث فیلترینگ کمی متفاوت اســت و بســیاری از 
کاربران نادانســته آن را پای کندی سرعت اینترنت می گذارند. 
به همین دلیل سامانه کارزار در کلاب هاوس هفتگی خود و با 

حضور کارشناسان تخصصی و فنی به این موضوع پرداخت. 

جالب آنکه در این نشست مهدی سالم مدیر روابط عمومی 
وزارت ارتباطات نیز حضور داشــت اما چنــد روز بعد، پس از 
ســفر عیســی زارع پور وزیر این وزارتخانه از مســکو برکنار شد 
که همین می تواند نشــانه ای باشــد که اتفاقــات در این حوزه 
ناگهانــی و یکباره صورت می گیرد. به هرحــال در این گزارش 
صحبت های مهدی ســالم را به عنوان مقامی که پاســخگوی 

سؤال و دغدغه های مردم و کارشناسان بود را نیز می آوریم.
 کیفیت اینترنت اولویت وزارت ارتباطات نیست

شــهرام شــریف، ســردبیر IT ایران و دبیر بخــش فناوری 
روزنامه دنیای اقتصاد، در این نشست مجازی گفت: «اختلالات 
اینترنت به یک ســرویس تجاری تبدیل شــده که ما به عنوان 
کاربــر آن را خریــداری می کنیم و بــه جای اینترنــت تحویل 
می گیریم. در دوره های مختلف کیفیت این سرویس بد و خوب 
دارد که متاسفانه در شرایط فعلی کیفیت اختلال خیلی خوب 

است و باعث زحمت برای کاربران شده است».
او ادامه داد: «ما بین اختلال و فیلترینگ تمایز قائل شــویم، 
در ســال های اخیــر می بیینم که عملا اختــلال را به نوعی به 
فیلترینــگ تبدیل می کنند که حداقل می بینیم از نظر اجتماعی 
بــه  نســبت  کمتــری  هزینــه  

فیلترینگ ایجاد می کند».
شــریف افــزود: «نکته دیگر 
وزارت  مدیریــت  نــوع  اینکــه 
نیز در هــر دوره ای  ارتباطــات 
رابطه  مســتقیم با این اختلالات 
دارد و دولت هــای مختلف بنا 
بــه سیاست هایشــان، مدلی را 
ترســیم و پیاده سازی کردند که 
تاثیرات مختلفی را روی کیفیت 
اینترنت گذاشــته اســت. از دو 
دهــه قبل که نخســتین قوانین 
مربوط بــه مقررات مربوط به اینترنت را در آیین نامه  شــورای 
انقلاب فرهنگی داشــتیم تــا همین اواخر که طــرح ناموفق 
صیانت را شــاهد بودیم، بحث کنترل محتوا در اینترنت وجود 
داشته که از بحث ساماندهی به دست کنترل پهنای باند بوده 

تا متمرکزکردن درگاه های ورودی و حالا بحث اختلال که عملا 
بخش عمده ای از مشکلات اینترنت را دربر می گیرد».

این روزنامه نگار، عنوان کرد: «در این دوره وزارت ارتباطات، 
به نظر من بــرای مدیران در خوشــبینانه ترین کیفیت اینترنت 
اصلا اولویت نیست. من در واقع فکر می کنم بخشی از اهداف 
طرح صیانــت به طریقــی در سیاســت های وزارت ارتباطات 
پیگیری می شــود و بحث اختلال هم بخشــی از آن است. من 
فقط برای همین دوســتانی که قائل به این اختلالات هستند و 
فکر می کنند که چقدر موثر است فقط یک مثال کوتاه می زنم؛ 
همه می دانیــم که حدود چهــل میلیون کاربر اینســتاگرامی 
داریم که حتی گزارشــی هم که اخیرا منتشــر شده حدود ۴۵۰ 
هزار کسب وکار اینســتاگرامی وجود دارد که بزرگ ترین پلتفرم 
اجتماعی تجارت اجتماعی ایران را ســاخته اســت. بازاری که 
بیــن حدود ۱۸ تا ۳۲ هزار میلیارد تومــان در آن تجارت انجام 
می شــود و حدود یک میلیون اشــتغال مســتقیم ایجاد کرده 
اســت، حال حســاب کنید که یک دقیقه اختلال برای هر کدام 
از ایــن کســب وکارها چه ضرر و خســارتی به اقتصاد کشــور 
می زند، آن هم در شــرایطی که اقتصاد کشور به وضوح دچار 
چالش های بزرگی اســت، وضعیت صنعت مناسبی نداریم و 

تورم رشد افسار گسیخته ای دارد».
او در پایان گفت: «بدیهی اســت که اینترنت و عملا بخش 
اقتصاد دیجیتالی ما جور بســیاری از بخش های صنعتی دیگر 
را می کشــد و این فرصتی اســت که اتفاقا ایــن بخش تقویت 
شــود ولی خب به نظر من کاملا واضح هســت که این ضربه  
اقتصادی که از کیفیت اینترنت به اقتصاد کشــور وارد می شود 
بسیار بسیار بدتر از آن اهدافی است که اختلال کنندگان تصور 

می کنند و از آن مسیر می توانند به اهدافشان برسند».
 مدل فیلترینگ تغییر کرده است

ســعید ســوزنگر، بنیان گــذار ایمن آریــا و کنشــگر حوزه 
دیجیتــال، نیز در این نشســت گفت: «ما به عنــوان حمایت از 
تولید داخل اپلیکیشــن بازار را حمایــت کردیم؛ اما امروز از آن 
به عنوان آلوده تریــن مارکتی می توانم نام ببــرم که همه نوع 
سوءاستفاده ای از آن شده است. درمورد اینترنت، زیرساخت ها 
از تری جــی روی فورجی رفته اســت؛ اما هر ۳۰ ثانیه ریســت 
می شــود و تماس ویدئویی وصل نمی شود. این نشان می دهد 

که اینترنت در حال طبقاتی شدن است».
او که نویسنده این کارزار است، عنوان کرد: «اینکه چرا چنین 
کارزاری را شــروع کردم این بود کــه دیدم در محیط واتس اپ 
برای یک تمــاس تصویری اختلالات عجیبی ایجاد می شــود، 
وقتی بررســی کردم دیدم که اکثر سرویس ها این گونه هستند. 
من مدیر یک شــرکت دانش بنیان هســتم که با ده ها سرویس 
مختلــف کار کرده ام؛ اما دیدم که یکی از دانشــگاه ها می گوید 

که ایمیل ها به جاهایی که اســتاد می خواهد در کنفرانس آن 
شرکت کند، نرسیده است. بررســی کردم و دیدم ایمیل ارسال 
شده؛ ولی به مقصد نرســیده است، اختلالات را که با دوستان 
بررسی کردیم دیدیم مدل اختلالات بر روی سیستم های امنیتی 
تغییر کرده و اتفاقی افتاده است؛ یعنی مدل فیلترینگ متفاوت 
از تمام دوره های گذشــته است. دو، ســه روز همه آنالیزها را 
انجام دادیم تا متوجه شدیم که وارد سیاهچاله ای از پاسخ های 

تکراری و بدون مقصد شدیم!».
ســوزنگر افزود: «مدل رفتاری فیلترینگ کاملا متمایز است 
از آن چیزی که تا امروز داشــتیم. من در آنجا به عمق فاجعه 
پی بردم و دیدم که ســرویس ایمیل که ما می توانیم به عنوان 
یک ســند انکارناپذیر از آن استفاده کنیم، با این اختلالات دیگر 
به آن هم نمی توان اســتناد کرد. مثل نامه رسانی که نامه را باز 
می کند و محتوای آن را می خواند و شــروع می کنند به اختلال 

ایجاد کردن و سر کار گذاشتن».
 از نظر امنیت ملی هم به مشکل می خوریم

یك کارشــناس و کنشــگر حوزه دیجیتال، نیز گفت: «نباید 
تغییرات را این گونه نگاه کنیم که گویی امروز ایجاد شده است، 
این گونه نیست که فکر کنیم یک نفر برای خود در جایی نشسته 
و تصمیم گرفته که مردم را اذیت کند، نه برای اینها مصوباتی 
وجود دارد که در مصاحبه های آقای فیروزآبادی، دبیر شورای 
عالی فضای مجازی، نیز آمده اســت. اتفاقی که الان رخ داده 
این است که براساس همان سیاست گذاری های کلان قرار بوده 
از نقطه a حرکت کنیم و به نقطه d برسیم و این فاصله ای که 
قرار اســت حرکت کنید، شما نیاز دارید به اینکه نقطه b و c را 

هم رد کنید؛ پس باید زیرساخت آماده کنید».
او ادامــه داد: «سیاســت گذاران این حــوزه تصمیم دارند 
شــبکه ای ایجاد کنند که از نظر ما بــه هزار و یک دلیل مختلف 
ایدئال نیست، حتی از زاویه امنیت ملی نیز می شود به آن نگاه 

کرد؛ اما مسئله اینجاست که قرار است این مسیر طی شود».
او افزود: «چند وقتی اســت که روی تبلیغ سیم کارت کودک 
کار می شــود که من اعتقاد دارم بخش زیادی از آن الان اتفاق 
افتاده اســت و دو هــدف کلان دارد؛ یکی برای اینترنت کودک 
و دیگری برای وی پی ان قانونی اســت؛ یعنــی کنترل می کنند 
به چه شــکلی به اطلاعات دسترسی داشــته باشد و می توان 
پیش بینی کرد که هدف کلان این اســت که بتوانند این ســطح 
از کنتــرل را اجرا کنند که حریم خصوصی شــهروندان ایرانی 
در اینترنــت را بــه خطر می انــدازد؛ چون دســت بردن در این 
پروتکل ها این نیســت که مثلا شــهروند من نمی خواهم که تو 
گوگل را ببینی؛ بلکه می خواهم پارسی جو ببینی. این است که 
وقتی در پروتکل ها دست می برید در حقیقت امنیت ارتباطات 
را خــراب می کنید. اگر به زبان ســاده بخواهم بگویم مثل این 

است که شما بزنید اینستاگرام ولی روبیکا باز بشود».
این کنشــگر حوزه دیجیتال ادامه داد: «اینکه گفته می شود 
مــا را از ماهواره بیــرون کردند و ممکن اســت اینترنت را هم 
ببندند، باید بگویم که ما را از ستلایت ها بیرون نکردند؛ بلکه ما 
را از آی تی یو اخراج کردند چون پارازیت می انداختیم. دو مدل 
می توان روی ماهــواره پارازیت انداخت؛ یکی روی دیش هایی 
که روی پشت بام های مردم است و یکی اینکه روی ماهواره ای 
که در مــدار زمین می گــردد. وقتی پارازیــت روی ماهواره ای 
که روی مدار زمیــن می گردد، انداخته شــود، دیگر فقط روی 
تلویزیونی که نمی خواهی مردم ببینند پارازیت نینداختی؛ بلکه 
روی کل آن پارازیــت انداختی و برای صد کشــور دیگر اختلال 

ایجاد کرده اید».
او افــزود: «بــه بیان دیگر مــا قوانیــن بین المللی را نقض 
می کنیم و در نتیجه آنها به شــما می گویند اگر می خواهید این 
کار را بکنید، لطف کنید تشریف ببرید بیرون؛ بنابراین می خواهم 
بگویم این توجیهات درســت نیست و اینترنت را روی ما قطع 
نمی کنند، شــاید در جاهایی زورشان برســد و تحریم می کنند 
که بــا آنها مقابله و اعتــراض می کنیم؛ اما ایــن روش را باید 

توجیه کنیم».                          
 یوتیوب بهتر از آپارات کار می کند

مهدی ســالم، که هنــگام برگزاری این نشســت ریاســت 
مرکــز روابط عمومــی وزارت ارتباطات را برعهده داشــت، نیز 
در صحبت هایــی گفــت: «درمورد بحث اینترنــت کودک، یک 
کد ussd تعیین شــده که این کد در اختیار پدر و مادرهاســت 
کــه می توانند بر روی تمــام اپراتورهای همــراه فعال کنند و 
به زودی رونمایی می شــود و می توانند ســطحی از دسترسی 
را برای فرزند مشــخص کنند که به عنوان یک دســتیار تربیتی 
است. یک بلک لیســتی وجود دارد که به نسبت فضای عادی 
سخت گیرانه تر است و هیچ فشاری در این زمینه وجود ندارد».
او افــزود: «دربــاره اصل بی طرفی اینترنــت باید بگویم که 
می دانیم بعد از تحریم ها جلوی یک سری از سرویس هایی که 
به ایران داده می شــد گرفته شــده اســت و ما با یک وضعیت 
متفاوتی نســبت به سایر کشــور ها در ایران مواجه هستیم. به 
هر حــال وقتی به سرویســی احتیاج داریم، بایــد برای مردم 
فراهم شود مثل داروســازی که باید داروهای مورد نیاز مردم 

را ساخت».
در این هنگام محمد جرجندی، کنشگر حوزه جرائم سایبری، 
از مهدی ســالم پرســید: «چطور شما اینترنت ســالم را ایجاد 
می کنید؛ در حالی که با یک ســرچ ســاده در سایت های داخلی 
مثل آپارات می شــود ویدئوی کتک خوردن بچه چهار ســاله را 

دید؟».
سالم در پاسخ گفت: «من خودم به شخصه می گویم یوتیوب 

شــرق: این روزها فرد یا شرکتی نیست که با اختلالات اینترنت مواجه نباشد و نگرانی خود را از اینکه در آینده چه بر سر 
فضای مجازی خواهد آمد پنهان کند. نگرانی ها آنچنان اســت که سعید سوزنگر از کنشگران حوزه دیجیتال و بنیان گذار 
«ایمن آریا» دســت به کار شــد و در کارزاری به این مســئله اعتراض کرد. او خطاب به ملت ایران نوشت: «استفاده از 
اینترنت به عنوان حق همه  ما به یک رنج تبدیل شــده اســت که حاصل نگاه کسانی است که خود را صاحب اختیار ما 
مردم می دانند در حالی که وظیفه  اصلی آنها ایجاد رفاه و آســایش و بهبود شــرایط زندگی مردم است از این رو برای 
پیگیری حق خود نیاز به جمع آوری مســتنداتی داریم که نشــان از بی کیفیتی ســرویس اینترنت و اختلالات عمده در 
ارتباطات مخصوصا با ســرویس های خارجی دارند». ســوزنگر همچنین از مردم خواسته به طور مداوم اختلالات را در 
ســامانه  ۱۹۵ ثبت کنند تا مسئولان با شنیدن صدای اعتراض مردم از فیلترینگ گسترده دست بردارند و شرایط را برای 

بهبود ارتباط و بهره گیری از تکنولوژی های جهانی فراهم کنند چرا که فیلترینگ با هیچ بهانه ای قابل توجیه نیست.
او همچنین این نکته را تذکر داده که اپلیکیشن های سنجش سرعت اینترنت به این دلیل که پروتکل های مورد استفاده 
در آن توسط فیلترینگ محدود نشده است یا سرورهای سنجش سرعت در همان سرویس دهنده اینترنت نصب شده و 
اکثر مردم سرورهای پیش فرض که نزدیک ترین است را انتخاب می کنند گزینه  خوبی برای بررسی شرایط فعلی نیستند.

با حضور کارشناسان و مدیر سابق روابط عمومی وزارت ارتباطات بررسی شد:

«اختلال» آغازی بر پایان «اینترنت»؟

یک سال پس از روی کار آمدن سید ابراهیم رئیسی وضعیت اینترنت در ایران چگونه است؟
دوران اختلال!

«الحمدالله همه می گن ما طرفدار این پهنای باندیم. این باند چقدر خوب شــده اخیرا. 
این پهناش قبل همه رو اذیت می کرد، ولی اخیرا پهنا خیلی خوب شــده»؛ اینها بخشــی 
از کنایه هــای حســن روحانی در روزهای آخــر دولتش در بهار ۱۴۰۰ اســت؛ وقتی رقبای 
انتخاباتــی در تــلاش بودند با وعده های انتخاباتی، ســبد رأی بزرگ تری از حریفان شــان 
تشــکیل دهند. ســید ابراهیم رئیســی که در آن زمان با توجه به وضعیت تأیید صلاحیت 
کاندیداها از بخت یارترین گزینه ها برای نشســتن بر صندلی حسن روحانی بود نیز از جمله 
این وعده دهنده ها بود. ســید ابراهیم رئیسی در بخشی از یکی از فیلم های تبلیغاتی خود 
درباره اینترنت، فضای مجازی و به ویژه مسدودسازی اینستاگرام حرف می زند. این ویدئو با 
تیتر «پشت پرده فیلترینگ اینستاگرام از زبان رئیسی» در شبکه های به اشتراک گذاری ویدئو 
موجود اســت. او می گوید مسدودسازی اینســتاگرام یا ایجاد اختلال در فضای مجازی که 
به محل کسب مردم تبدیل شده است، از جمله اتهاماتی است که «آقایان» به او می زنند. 
او همچنیــن می گوید که دخترهایش از طریق اینســتاگرام خرید می کنند و این سیســتم 
و فضای مجازی به محل درآمد مردم تبدیل شــده اســت و کســی محل درآمد مردم را 

تعطیل نمی کند. رئیســی حتی در این ویدئو وعده می دهد در دوران ریاست جمهوری اش 
فضای مجازی توسعه می یابد. حالا درست حوالی یک سالگی دولت سید ابراهیم رئیسی 
ایستاده ایم؛ جایی که یکی از بزرگ ترین مشکلات مردم در کنار وضعیت ناپایدار اقتصادی، 
مشکلات زیســت محیطی و تورم، عدم دسترســی مناســب به اینترنت است. هم زمانی 
اختلال های گسترده اینترنت، به ویژه در مردادماه با جشن یک سالگی دولت به نظر می رسد 
چندان هم اتفاقی نیست. گویا پیامی در حال مخابره شدن است؛ سرانجامی دگرگون برای 

یکی از مهم ترین وعده های سید ابراهیم رئیسی!
در روزهایی که اختلال در اینترنت ایران به اوج خود رســیده و مردم، برخی نمایندگان 
مجلس و کســب و کارهای زیادی را که کاملا به اینترنت وابســته هستند، آزرده کرده است، 
وزیــر ارتباطات ایران چه پاســخی برای افکار عمومی دارد؟ همین چند روز پیش عیســی 
زارع پور در پاســخ به سؤالی درخصوص وضعیت اینترنت در ایران گفت: «سرعت اینترنت 
افزایش یافته است. میزان دقیق آن را نمی دانم، اما افزایش یافته». ادبیات این پاسخ خود 
به تنهایی نشــان از اهمیت افکار عمومی و پاســخ گویی به آن از سوی وزیر ارتباطات دارد. 

در اظهارات دیگر عیسی زارع پور نیز به وضوح می بینیم که از فضایی دیگر سخن می گوید 
و گویا چندان اظهاراتش منطبق بر واقعیت حال حاضر ایران نیست. در حالی که وضعیت 
فعلی ما در دسترســی با کلمه «اختلال» گره خورده، او به تازگی وعده داده تا پایان دولت 
(سه سال دیگر) سرعت اینترنت برای خانواده های ایرانی چندصد برابر می شود. گفتن ندارد 
که او در همین اظهار نظر تأکید کرده که «اینترنت پرســرعت و با کیفیت حق مردم است و 
همــکاران من در وزارت ارتباطات به صورت شــبانه روزی در تلاش برای برآورده کردن این 
حق هستند»، ولی معلوم نیست این حق چرا در همین روزها در حد معقول و منطقی اش 
برآورده نمی شود و چرا ما قرار است سه سال بعد سرعت چند صد برابری در اینترنت داشته 
باشیم، ولی این روزها به سرعتی پیش تر آزموده دسترسی نداریم؟ زارع پور همچنین گمانه 
عمدی بودن اختلال را هم مطرح می کند و می گوید: «همین دیروز نتیجه تســت ســرعت 
اینترنت منتشــر شــد که دو رتبه بهبود یافته بودیم. هر وقت نتیجه تست سرعت اینترنت 
کم می شود، همه تیتر می زنند که سرعت اینترنت نزول چند پله ای داشته است، ولی دیروز 
اعلام کردند ســرعت اینترنت دو پله ارتقا یافته و به رتبه ۷۰ رســیده ایم و وضعیت مان در 

اینترنت همراه بهبود یافته است. در حوزه اینترنت ثابت وضعیت خوب نیست، ولی سرعت 
اینترنت همراه افزایش پیداکرده اســت. بخشی از این اختلالات طبیعی است و بخشی هم 
غیرطبیعی که در تلاشــیم علت آن را دریابیم و با مقصران هم حتما برخورد خواهد شد. 
در حال بررســی ســهوی یا عمدی بودن این اتفاقات هستیم. کسی به دنبال اختلال نیست 
و با مســببان هر اختلالی که عمدی باشد، با شدیدترین شکل ممکن برخورد می شود». در 
مجموع از بررســی  سخنان عیســی زارع پور در یک ماه گذشته نمی توان دریافت که علت 

اختلال های گسترده کنونی و سرعت پایین اینترنت در یک ماه گذشته چیست.
دلایلی یادآور لنگر و کابل

اواخر دهه ۸۰ وقتی اینترنت به شــکل جدی تری وارد زندگی ایرانی ها شده  و قابلیت 
شبکه ســازی و ارتباط رســانی پیدا کرده بود نیز دوران پر اختلالی را سپری می کرد. کاربران 
قدیمی اینترنت به خاطر دارند که در آن سال ها هم اغلب در برخی روزها دسترسی مردم 
به اینترنت محدود یا با اختلال هایی همراه می شد که با بهانه های جالبی همچون برخورد 
لنگر کشتی با کابل های اینترنت در اعماق اقیانوس همراه بود. چند سالی بود که دیگر از 

این دلایل جالب و تکرار شــونده خبری نبود، اما در همین مرداد ماهی که گذشت، حداقل 
دو اختلال گسترده اینترنتی داشــتیم؛ یکی حوالی چهارم مرداد که با عذرخواهی رسمی 
وزیر همراه بود. عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در اینستاگرام نوشت: 
پیش از ظهر روز گذشــته به دلیل قدیمی بودن و فرســودگی کابل هــای برق داخلی مرکز 
مخابراتی انقلاب، ارتباطات اینترنتی تعدادی از مشترکین اینترنت ثابت در شهر تهران دچار 
اختلال و در برخی نقاط قطع شد که با تلاش همکارانم در شرکت ارتباطات زیرساخت و 
همراهی شــرکت توانیر تا قبل از ظهر همان دیروز، این مشکل حل شد و تمامی ارتباطات 
به حالت پایدار درآمد. دهم مرداد نیز دسترســی ۲۱ درصد ایرانی ها به اینترنت قطع شد 
که بعدها آتش سوزی در حوضچه  ارتباطی شرکت مخابرات ایران دلیل این مسئله عنوان 
شــد. به جز این دو مورد قطعی اما در این ماه دسترسی به اینترنت با اختلال های فراوانی 
همراه بوده است. برخی کاربران جز با فیلترشکن نمی توانستند از اینستاگرام استفاده کنند 
و سرچ گوگل هم با مشکلاتی مواجه بود که کاربردهای روزمره و معمولی اینترنت را برای 

کاربران با مشکل مواجه می کرد.

صیانت خاموش
خیلی ها وضعیــت فعلی اینترنت در ایــران را اجرای چراغ خامــوش طرح صیانت 
می داننــد. اگرچه طــرح صیانت در مجلس همیشــه بــا جنجال و ســروصدای زیاد و 
مخالفت های گســترده همراه بود، اما به نظر می رســد روشی کم سروصداتر برای رسیدن 
به نتایجش در پیش گرفته شــده است. وضعیت فعلی دسترســی شهروندان ایرانی به 
اینترنــت چنین القا می کند که اراده ای جدی بــرای اعمال محدودیت های اینترنتی وجود 
دارد. مهم ترین دلیلش کاهش مداوم ســرعت و کیفیت اینترنت در ایران است. مشکلات 
جدی کاربران در دسترســی به اینســتاگرام، ســرویس های گوگل و فیلترشــکن ها، پیامی 
خاموش برای کاربران اینترنت دارد. در همین روزها گزارش های مردمی زیادی از کاربران 
ایرانی دیده می شــود که دسترسی شان به اینستاگرام محدود شده است. شرکت ارتباطات 
زیرســاخت نیز ۲۵ مرداد گذشــته این موضوع را تأیید و اعلام کرد: «روز گذشــته برخی از 
لینک های ارتباطی شــمالی کشور از مبدأ کشورهای همســایه برای ساعاتی دچار اختلال 
شــد». البته این شرکت عنوان کرده که این مشــکل یک روزه حل شده است، اما همچنان 

در شــبکه های اجتماعی شــاهد گزارش هایی از دسترسی سخت شــهروندان ایرانی به 
اینســتاگرام هستیم. اجرای چراغ خاموش طرح صیانت موضوعی در حد گمانه زنی چند 
کاربر شبکه های اجتماعی نیست؛ برخی نمایندگان مجلس نیز معتقدند وضعیت فعلی 
اینترنت در کشــور همان چیزی اســت که در طرح صیانت پیش بینی  شده بود.  غلامرضا 
نوری قزلجه، نماینده مردم بســتان آباد در مجلس شورای اسلامی، از چهره هایی است که 
وضعیت فعلی اینترنت را اجرای چراغ خاموش طرح صیانت می داند و می گوید: «برخی 
موارد مانند محدودشدن دسترسی ها، کنترل پهنای باند و ابزاری که در طرح صیانت برای 
کنترل فضای مجازی و محدودشــدن آن در نظر گرفته شــده بود، فعال هستند و استفاده 
می شــوند. ما زمانی که ســرعت اینترنت و افزایش هزینه آن را مشاهده می کنیم، متوجه 
می شــویم برخی از موارد این طرح به صورت پررنگ یا کم رنگ اجرا می شــود». او درباره 
همراهی دولت رئیســی با طرح صیانت نیز می گوید: «طرح صیانت ســال گذشته که در 
مجلس مطرح شد، دولت جدید موافق آن بود. به جز بخشی از بدنه وزارت ارتباطات بقیه 
بــا این طرح همراهی می کردند. حتی در مجلس نیز هیئت رئیســه با این طرح همراهی 

می کــرد و در جلســه غیر علنی ای که برگزار شــد تا اصل ۸۵ را تصویــب کردند، به دلیل 
حمایت از طرح صیانت بود. اما وقتی برخی هزینه و عواقب این طرح مشــخص شد و با 

واکنش های اجتماعی روبه رو شدند، مخالف طرح صیانت شدند».
به عقب برنمی گردیم؟

در ایران طرح های گوناگونی برای محدودسازی شهروندان تاکنون اجرا شده است. به 
نظر می رسد چنین طرحی درخصوص دسترسی آزادانه شهروندان به اینترنت نیز در دست 
اجراســت. با این حال، همچنان ذات متفاوت اینترنت شاید موجب شود که طراحان چنین 
طرح هایی نتوانند به مقصد و مقصود نهایی خودشان برسند. آشنایی مردم ایران با اینترنت 
و پرورش چند نسل با آن و تبدیل شدنش به بخشی از سبک  زندگی مردم، مهم ترین دلیلی 
اســت که می تواند در این مسیر اختلال هایی ایجاد کند؛ چه اینکه در یک سال گذشته هم 
دیدیم که همراهی مجلس و دولتی هم رأی و هم نظر نیز نتوانست این طرح را به سرانجام 
برســاند. ماهیت و ذات رو به جلو و پیش رونده تکنولوژی چنان است که احتمال بازگشت 

به عقب را بسیار کم می کند.

گفت وگو

علی ایوبی: کمی بیش از یک ســال از انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۱۴۰۰ می گذرد، افرادی که آن فضــا و مناظره ها را پیگیری 
می کردند این جملات ابراهیم رئیســی که اکنون سکان دولت را 
در دســت دارد، به یاد دارند: «ما در فضای مجازی عقب هستیم 
و کار بایســته نشده و زیرساخت ها مشــکل دارد. من از جوانان و 
بچه ها می پرســم شــما در حال بازی و گیم هستید چقدر وسط 
بازی حالتان گرفته می شــود. در ارتباط با مســئله فضای مجازی 
باید بسیار کار شود. خود من در فضای مجازی هستم و دو میلیون 

فالوور دارم، خیلی از مسائل از این طریق به من می رسد».
فضــای مجازی و اینترنت اما این روزهــا حال خوبی ندارند و 
اتفاقا وزارت ارتباطات دولت ســیزدهم یکی از بانیان کم شــدن 
ســرعت و حتی فیلترهای جدید است. ســال گذشته که سرعت 
اینترنت دچار نوســان و افت شد، عیســی زارع پور به عنوان وزیر 
ارتباطات اعلام کرد ســرعت اینترنت معمولا در ساعت های اوج 
مصرف کاهش پیدا می کند و مشــکل را به گردن زیرســاخت ها 
انداخت اما آمار رسمی در آبان سال گذشته نشان می داد سرعت 
اینترنت موبایل در ایران دو پله ســقوط کرده و این در حالی است 
که معمولا سرعت اینترنت موبایل در ایران بسیار بالاتر از سرعت 
شــبکه خانگی اســت. براســاس آماری که پیش تر اعلام شــده 
بود، متوســط ســرعت دانلود اینترنت موبایل در ایران حدود ۳۵ 
مگابیت  بر ثانیه است که رتبه ایران را در بین ۱۴۰ کشور با دو پله 

سقوط به ۷۳ رساند.
بااین حال در تیرماه امسال وزیر ارتباطات از اینکه برخی شبهه 
وارد می کننــد کــه در دولت ســیزدهم اینترنت موردنیاز کشــور 
به اندازه کافی تأمین نمی شــود، گلایه کرد و گفت: «اکنون شفاف 
اعــلام می کنم که این گفتــه صحت ندارد و مشــکلی در تأمین 
اینترنــت مورد نیاز کشــور نداریم». او همچنیــن وعده داده طی 
قراردادی که با کنسرسیومی برنامه ریزی کردیم تا مهرماه امسال 
۷۰ درصد به  کل ظرفیت شبکه کشور اضافه شود و در نتیجه این 

گشایش سرعت اینترنت بهبود پیدا  کند.
طــرح «صیانت از فضای مجــازی» که در مجلــس یازدهم 
بررســی می شود نیز از مواردی اســت که نمی توان از آن گذشت 
و نه فقط فضای مجازی و ســرعت، بلکــه کل اینترنت را تحت 
تأثیر قرار خواهد داد. طرحی که بین کمیســیون مشترک و صحن 
پاس کاری می شــود و تصویب آن می تواند حتی فضای سیاســی 
کشــور را نیز ملتهب کند، هرچند به گفته کاربران از هم اکنون نیز 

می توان صدای پای صیانت از اینترنت را شنید. 
حال سؤال اینجاست که آیا ابراهیم رئیسی همچنان مسائل و 
مشکلات فضای مجازی را از طریق فالوورهای خود دنبال می  کند 
یا به گزارش های رســمی بســنده کرده اســت یا بــا خواندن این 
جمله معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که گفته «کیفیت 
اینترنــت کاهش نیافته، بلکه ســطح توقع مردم از ســرویس ها 
افزایش یافته اســت»، نفس راحتی می کشــد که اوضاع بر وفق 
مراد اســت. اما کاربران اینترنت و کسانی که به صورت حرفه ای 
از این فضا اســتفاده می کنند نظر دیگری نســبت به معاون وزیر 
دارند و از کم شــدن ســرعت و فیلترینگ ناراحت هســتند. نیمه 
تیرماه بــود کــه «محمدمهدی ابافــت» بنیان گــذار پلتفرم  ری 
اســتریم» که در پلتفــرم «توییچ» (که در دولت ابراهیم رئیســی 
فیلتر شــده) نیز فعال اســت، در کارزاری خطاب به زارع پور وزیر 
ارتباطات نوشــت: «درخصوص فیلترشــدن پلتفرم توییچ، اندوه 
بســیاری برای اســتریمرها و تولیدکنندگان محتوا به وجود آمده 
اســت، چراکه این پلتفرم فضای پیشــرفت را برای استریمرها در 
عرصــه بین المللی هموار کرده تا بتوانند علاوه بر کســب درآمد 
و ارزآوری برای کشــور، پرچم میهن عزیزمــان ایران را در میادین 
بین المللی، ورزش هــای الکترونیکی و تولید محتوا برافشــانند. 
شایان ذکر است استریمرهای ایرانی درون این پلتفرم بیش از پنج 
سال اســت فعالیت دارند و تمام تلاششان و دستاوردهایشان در 
خطر ازبین رفتن است». او در این نامه از مسئولان خواسته صدای 
آنها را بشنوند و مسیر مسدودشده پیشرفت استریمرهای ایرانی را 

از مسدودیت خارج کرده و پلتفرم توییچ رفع فیلتر شود.
محمدمهدی ابافت که یک «اســتریمر» محسوب می شود، در 
گفت وگو با «شرق» درباره مشکلات این روزهای اینترنت گفت که 

در ادامه می خوانید:

 یک سال از آمدن دولت ابراهیم رئیسی گذشته و در دولت او   .
رویکردها به اینترنت نیز تغییر کرده اســت، شما به عنوان فردی 
که به دلیل ســبک زندگیتان با اینترنت سروکار بیشتری دارید چه 

تغییراتی را احساس کرده اید؟

من از لحاظ سیاســی یــا اقتصادی درباره دولــت قبل نظری 
نــدارم، اما از نظر فنــاوری اطلاعات، جناب آقــای جهرمی، وزیر 
پیشــین ارتباطات، بیشتر دلسوز زیرســاخت ها بودند تا مردم بهتر 
از اینترنت اســتفاده کنند. او حتی بیشــتر از بقیــه با مردمی که 
کســب وکار اینترنتی داشــتند و با «گیمینگ ها» و «محتواسازان» 
ارتباط می گرفتند و در کل تلاش داشــتند صدای همه را بشنوند. 
آقای جهرمی تلاش داشت فرد یا کاری از این فضا متضرر نشود. 
بــا توجه به این تجربه، بنده احســاس می کنم در فضای فناوری 

اطلاعات در حال پسرفت هستیم.

 رئیس جمهور ســال گذشــته در مناظره ها از بهبود و سرعت   .
اینترنت گفت، این اتفاق رخ داده است؟

واقعیــت این اســت که اوضاع بدتر شــده اســت. قبلا حتی 
اگر مشــکلی در برخی از بازی هایی که به صــورت آنلاین انجام 
می شــد، پیش می آمد، وقتی مردم در پیج وزیر ارتباطات ســابق 
کامنت می گذاشــتند، او ســریع جواب می داد و مشــکل برطرف 
می شــد که نشــان می داد این وزارتخانه پیگیر موضوع سرعت و 
کیفیت اینترنت اســت. به تازگی بســیاری از کاربران اینترنت که 
درگیر این موضوعات هستند برای فیلترشدن «توییچ» کارزاری راه 
انداختند و امضا جمع شــد و حتی در شبکه های اجتماعی برای 
مسئولان کامنت گذاشتند اما تاکنون خبری نشده است، ما انتظار 
داریم شــبکه های مجازی پل ارتباطی مردم با مســئولان باشد و 
اگر مســئولی در این فضا یک پیج رسمی دارد، حتما کامنت ها را 
بخواند و پاسخ گو باشد. متأســفانه احساس می کنم دولتی ها به 

این مسائل بی تفاوت هستند و کار خودشان را انجام می دهند.

 اصولا «توییچ» چه هست و چه کاربردی دارد؟  .
اولیــن پلتفرم پخش زنده رســمی در دنیاســت کــه کاربران 
بتواننــد از از طرف خودشــان محتوای زنده داشــته باشــند، این 
محتوا می تواند هنری، پادکســت، گیمینگ و... باشــد. کار افرادی 
که در ایــن محتوا فعالیت دارند رســمیت پیــدا می کند، به این 
معنــی که بعد از حضــور در این فضا و تولیــد محتوای خوب و 
پیداکردن مخاطب، توییچ می تواند با آنها همکاری داشته باشد و 
قرارداد ببندد تا بتوانند درآمد دلاری داشــته باشند. توییچ قوانین 
را به درســتی رعایت می کند و به نظر من حتی برخی قوانین آنها 
از «آپارات» نیز سرسخت تر است؛ مثلا در بحث «کپی رایت» بسیار 
حســاس هســتند که فردی این قانون را نقض نکند و اگر کاربری 
کــه می تواند یک هنرمنــد یا گیمینگ یا... باشــد، قوانین توییچ را 
رعایت کند، نشان «تیک بنفش» دریافت می کند و می تواند حتی 
اسپانســرهای خارجی داشته باشــد و از این طریق درآمد داشته 
باشــد، همچنین به ازای بازدیــدی که دارنــد، از طریق تبلیغات 

پلتفرم توییچ نیز می توانند درآمد کسب کنند. 

 توییچ چه زمانی فیلتر شد؟  .
از اوایل تیرماه امســال که بعــد از آن کارزاری در مخالفت با 

فیلتر آن خطاب به وزیر ارتباطات نوشتم.

 آماری هســت که چند نفر از ایران در توییچ فعالیت و درآمد   .
دارند؟

از چهار سال گذشته بین پنج تا ۱۰ هزار نفر «استریمر» داشتیم، 
اما من دیدم که خیلی ها بعد از فیلترشــدن توییچ مجبور شــدند 

سیستم و تجهیزاتشان را بفروشند.

 استریمر به چه کسی گفته می شود؟  .
کسی که کار او تولید محتوا بر بستر پخش زنده است و منظور 
صرفا یک «گیمر» نیســت. ما افرادی را داریم که در توییچ نقاشی 
و موسیقی انجام می دادند و برخی کاربران به صورت پخش زنده 
آموزش آشپزی و شیرینی داشتند. حتی در امور خیریه نیز اتفاقات 
خوبی رخ داد مثلا درباره مشــکل آب در سیســتان و بلوچستان، 
برخی اســتریمرها که درآمدهای دلاری داشــتند تلاش کردند و 
درآمد برنامه های زنده ای را که تولید می کردند، به آنها اختصاص 
دادنــد و تجهیــزات تصفیــه آب خریدنــد یا به بیمــاران خاص 
کمک های زیادی شد که ویدئوهای آن در فضای مجازی موجود 
است. در کل فضا در توییچ از لحاظ محتوایی بسیار گسترده است 

و قطعا همه این کاربران دچار ضرر شده اند.

 تجهیــزات مفصل تری نســبت به کامپیوترهــای خانگی نیاز   .
است؟

ایــن کار به کامپیوتری نیاز دارد کــه حداقل ۷۰ میلیون تومان 
تجهیزات داشته باشد. همچنین به اینترنت خوب، دوربین قوی و 
میکروفن استودیویی نیاز است که قطعا کاربر هزینه این تجهیزات 
را باید با کار و درآمد در توییچ به دســت آورد. متأســفانه بعد از 
اینکه افراد به این مرحله می رسند و می توانند درآمدزایی داشته 

باشند، ناگهان با فیلتر این پلتفرم مواجه می شوند.

 بعد از فیلترشــدن توییچ، خود شــما به عنوان استریمر چقدر   .
زیان دیدید؟

من به بحث مالی موضوع کار ندارم، اصولا بچه های استریمر 
بــه دنبال پول نیســتند و فقــط کار خود را دوســت دارند. وقتی 
تعداد بازدید از فعالیتشــان بالا می رود، برای آنها انرژی اســت. 
اولین چیزی که اســتریمر را برای فعالیت بیشــتر ترغیب می کند 
مخاطب است. فیلترشــدن توییچ مســتقیما تعداد مخاطبان را 
تحت تأثیر قرار داده است. ضعیف شــدن سرعت اینترنت باعث 
شــده اگر کاربری بخواهد از نرم افزار خاصی برای دیدن استریمر 
استفاده کند قطعا دچار مشکل می شود و هزینه ترافیک و پهنای 
باند محدود، خواه ناخواه باعث می شود از خیر حضور در اینگونه 
پلتفرم هــا بگذرد. توییچ هــم قوانینی دارد که اســتریمر باید به 
صورت میانگین فلان مقدار مخاطب داشــته باشد تا بتواند برای 

اسپانسر قرارداد ببندد.

 شما قطعا گیمر هم هستید، سایت های بازی آنلاین هم دچار   .
مشکل شده اند؟

اختلالات پیش آمده باعث شده کاربران نتوانند به نسبت قبل 
بهتر بازی کنند؛ مثلا «پینگ» نوســان دارد و به راحتی نمی توانند 
در فضایی بازی انجام دهند و مجبورند به صورت مداوم اینترنت 

را ریست کنند و از از کاهش پینگ استفاده کنند.

 مگر اینترنت معمول برای یک بازی چقدر است؟  .
ببینید، ترافیک داخلی مهم نیســت. کاربر گیمر به یک پهنای 
باند بین المللی نیاز دارد، چون سرورهای گیم های مختلف اغلب 
در اروپا و کشــورهای حــوزه خلیج فارس هســتند و برای اینکه 
بتوان با شــرایط مناسب بازی کرد، نیاز به این است که پهنای باند 
بین المللی آن تضعیف نشده باشد. من در این چند ماه گذشته که 
طرح صیانت مطرح شده احساس می کنم پهنای باند بین المللی 

تحت الشعاع قرار گرفته و کاهش پیدا کرده است.

کشوری: من وقتی مجموع عملکرد وزارت ارتباطات 
را نگاه می کنم، ســیگنال های متناقض را می گیرم، 
وزیر اعلام می کند که طرح فیبرنــوری و اتصال منازل به آن 
مهم ترین اولویت وزارت اســت و خب ایــن ذاتا یک پروژه 
توسعه ای است. شاید خیلی ها بودند از همفکران آقای وزیر 
که همیشه منتقد این بودند که چرا وزرا فقط به دنبال توسعه 
شبکه ارتباطی و زیرســاخت ها هستند که در نهایت منجر به 

توسعه اینترنت می شود و از نظر آنان اتفاق خوبی نیست 

 شریف: بدیهی اســت که اینترنت و عملا بخش 
اقتصاد دیجیتالی ما جور بســیاری از بخش های 
صنعتی دیگر را می کشد و این فرصتی است که اتفاقا این 
بخش تقویت شــود ولی خب به نظر مــن کاملا واضح 
هســت که این ضربه  اقتصادی که از کیفیت اینترنت به 
اقتصاد کشور وارد می شود بسیار بسیار بدتر از آن اهدافی 
اســت که اختلال کنندگان تصور می کنند و از آن مســیر 

می توانند به اهدافشان برسند

ســوزنگر: مدل رفتاری فیلترینــگ کاملا متمایز 
اســت از آن چیزی که تا امروز داشــتیم. من در 
آنجا به عمق فاجعه پی بردم و دیدم که ســرویس ایمیل 
که مــا می توانیم به عنوان یــک ســند انکارناپذیر از آن 
اســتفاده کنیم، با این اختلالات دیگر به آن هم نمی توان 
اســتناد کرد. مثل نامه رســانی که نامه را بــاز می کند و 
محتــوای آن را می خواند و شــروع می کننــد به اختلال 

ایجاد کردن و سر کار گذاشتن

سامان موحدی راد

یک سال از قول رئیس جمهور در مناظره ها برای بهبود وضعیت اینترنت گذشت
مصائب یک کاربر معمولی

گفت وگوی «شرق» با یک «استریمر»: قوانین «توییچ» از «آپارات» سخت تر است اما فیلتر شد

خیلی بهتر از آپارات کار می کند. در وزارت ارشاد آپارات را حذف 
کردیم و به هیچ عنوان آن را محیط امنی برای کودکان نمی دانیم. 
حتی بنا بوده نسبت به آپارات کودک سختگیرانه تر عمل شود. 
اگر مثلا یک ســایتی هست که ما به اشــتباه در وایت لیست از 
آن اســتفاده نکرده ایم، اگر ببینیم که تعداد زیادی از خانواده ها 
درخواست دادند، یک نوتیفیکیشــن برای تیم محتوایی ارسال 
می شود و آنها بررسی می کنند و به لیست سفید موجود اضافه 
خواهد شــد. خارج از این ما این لیســت را در اختیار خانواده ها 
قــرار می دهیم تا خودشــان بتوانند به این لیســت ســایتی را 

اضافه کنند».
او همچنیــن عنوان کــرد: «نگاهی کــه در دولت به بحث 
اینترنت وجود دارد نه صرفا یک شــبکه ســرگرمی که ما دنبال 
بحث اقتصادی آن هســتیم. الان نسبت به سال های گذشته و 
با افزایش سرعت شبکه شاهد افزایش کسب وکار ها هستیم. ما 
باید بتوانیم ظرف سه ســال آینده سرعتمان را ۹۰ برابر سرعت 

فعلی کنیم».
ســالم ادامــه داد: «ولی مــا در وضعیت عادی در کشــور 
نیســتیم و هر روزه از طرف دشــمنان حمله سایبری می شویم 
و این نگاهی که باید به ترافیک و مســیرهای رفت و برگشــت 
بشــود و مدیریت شود، شــاید این نگرانی ها در حالت عادی در 
کشورهای دیگر وجود نداشته باشد. ما اگر نمی خواستیم شبکه 
را گســترش و توســعه دهیم، پس هزینه ای که داریم می کنیم 

برای چیست؟».
او گفــت: «من با لفــظ اینترنت ملی مخالفــم، همه جا نیز 
گفتــه ام که اصــلا چنین چیزی وجــود ندارد. مــا می خواهیم 

هزینه هــا را در داخــل کشــور 
این قدر کم کنیم که استارتاپ ها 
واقعــا  و مجموعه هایــی کــه 
دارند تــلاش می کنند تا اقتصاد 
دیجیتــال را شــکل دهنــد، در 
داخل کشــور بتوانند ســرویس 
پایدار، پرســرعت و امن داخلی 
داشته باشند که حتی تحریم ها 
نتواند جلوی سرویس دادن آنها 
را بگیــرد. وقتــی می گویند مثلا 
چند هزار سرور ما را در خارج از 
کشور مورد هجوم قرار می دهند 

و شــما نمی توانی کاری برای آن انجــام دهی و هیچ مدیریتي 
روی آن نداریــم، پس هیچ کمکی نمی توانیــم بکنیم. آیا هیچ 
کشــوری حاضر است سرورهای حیاتی خود را از خاک خودش 

بیرون ببرد و در معرض هجمه دشمن قرار دهد؟».
 ســالم افزود: «شــما اگر یک شــرکت خصوصی هســتید 
و اگر سرویســتان در داخل کشــور حیاتی باشــد، این اتفاق هم 
برای شــما منفعــت دارد و هم بــرای مردم و مــن به عنوان 
حاکمیت باید از شــما محافظت کنم؛ مثلا درمورد اســنپ که 
نمی تواند به خارج از کشــور سرویس دهد اما آن را نمی بندیم 
و رابطــه آن با خــارج را قطع نمی کنیم، چراکــه غایت ما این 
اســت که اســتارتاپ های داخلی بتوانند سرویســی ارائه کنند 
تا در منطقه و جهان فراگیر شــوند و حتما قســمت ســرویس 
به گونــه ای باشــد کــه بتوانیم به مــردم خارج از کشــور هم

 سرویس دهیم».
در اینجا یکی از میهمانان این نشســت مجازی پرسید: «پس 

چرا اسنپ و سایت دانشگاه آزاد با وی پی ان باز نمی شود؟».
ســالم در پاســخ گفت: «این موضوع از ضعف ماســت. ما 
روزانــه مورد چنــد هزار حمله  ســایبری قــرار می گیریم و اگر 
مقاومت نکنیم، آخرین تیر ترکش ما چیست؟ ما در کشور دیگر 
از سوییچ سیسکو استفاده نمی کنیم چون ناامن است و مدیریت 
آن با فردی اســت که شاید با ما دشــمنی کند. ما شرکت های 
دانش بنیان داخلی را فعال کردیم و ســوییچ هایی نه به کیفیت 
آن اما با کیفیت پایین تر ولی امن تر برای کشــور آماده کردیم که 

چنین اتفاقی نیفتد».
 می خواهند از شر اینترنت رها شوند

 همچنین غلامرضا نوری قزلجــه، نماینده مجلس یازدهم، 
در این نشســت عنوان کرد: «هر روز و هر ساعت می شنویم که 
یک نوآوری و پیشــرفت در حوزه تکنولــوژی و آی تی به وجود 
می آید، پس انتظار ما این است که هر روز نسبت به روز گذشته 
دسترســی بــه اینترنت آســان تر و حتی کم هزینه تر شــود، اما 
می بینیم کــه در چند ماه اخیر کیفیت و ســرعت پایین آمده و 
البته که هزینه ها هم بســیار بالا رفته و ما یک مسیر برعکس را 

طی می کنیم».
او افزود: «من ایراد و اشکال را در یک نگاه مبنایی به اینترنت 
دارم می بینــم و تا وقتی که ما اینترنت را به عنوان یک مشــکل 
بپنداریم و قصد تقابل با آن را داشــته باشیم، نمی توانیم در این 
حوزه موفق باشــیم. وقتی ذهنیت این اســت که محدود کنیم 
و مســدود کنیم، بلکه بتوانیم از شــر اینترنت خلاص شــویم، 
این ذهنیت هیچ وقت راه به جایــی نبرده، هم جامعه را اذیت 
می کنیم و هم سیستم را. ما باید نگاهمان را از یک نگاه تعاملی 

به یک رویکرد تعاملی تغییر دهیم».
نوری گفت: «هرکس در این حوزه مســئولیت می پذیرد، باید 
به این باور داشــته باشد که دسترســی به اینترنت را حق مردم 
بداند، یعنی این جزء آزادی های طبیعی افراد اســت، مردم حق 
دارنــد به اینترنت به طور صریح، آســان و کم هزینه دسترســی 

داشته باشند».
 تکلیف وزارتخانه با پلتفرم های خارجی مشخص نیست

محمد کشــوری، کنشــگر حوزه دیجیتال نیز در این نشست 
مجــازی عنــوان کرد: «مــن وقتی مجمــوع عملکــرد وزارت 
ارتباطات را نگاه می کنم، سیگنال های متناقض را می گیرم، وزیر 
اعلام می کند که طرح فیبرنوری و اتصال منازل به آن مهم ترین 
اولویت وزارت است و خب این ذاتا یک پروژه توسعه ای است. 
همه می دانیم شــاید خیلی ها بودند از همفکران آقای وزیر که 
همیشــه منتقد ایــن بودند که چرا وزرا فقط به دنبال توســعه 
شبکه ارتباطی و زیرســاخت های ارتباطی هستند که در نهایت 
منجر به توســعه اینترنت می شــود و از نظر آنان اتفاق خوبی 
نیســت».او گفــت: «از طرفی اقداماتی نیــز می بینیم که با هم 
همخوانی ندارد؛ مثلا انتصاب برخی افراد که ســابقه خوبی از 
ایــن نظر ندارنــد و لااقل در حوزه اینترنــت و فضای مجازی از 
زیرساخت های  و  تعامل  دیدگاه 
خوش سابقه  خیلی  بین المللی 
نیســتند. از این طرف آقای وزیر 
نمی آیند  توییتــر  بــه  می گویند 
امــا از طرف دیگــر مدیر روابط 
عمومــی وزارتخانه توییتر دارد، 
نمی خواهــم بگویم کدام خوب 
یا کدام بد است، بحث احساس 

تناقض است».
کشوری افزود: «از یک طرف 
اختــلالات زیرســاختی داریــم 
که قابل انکار نیســت و همه می دانیم دســتکاری می شود و از 
طرفی می گوییم فیبر نوری را می خواهیم توســعه دهیم، اینها 
به نظرم خیلی ســیگنال های خوبی نیســت و خوب است که 
وزارت ارتباطات در این زمینه شــفاف تر عمــل کند. بالاخره ما 
می خواهیم با یوتیوب کار کنیم، اما نمی دانیم برنامه وزارتخانه 
در این مورد چیســت. آیــا می خواهیم مذاکــره کنیم؟ فضای 
مطلوبی که از این زیرســاخت های بین المللی تصویر می کنیم 

چه چیزی است؟».
این فعــال حضور دیجیتال، گفت: «آیــا کلا وی  پی  ان را هم 
می بندیم؟ اگر باید بســته بشــود، صراحتا بگوییــد، اگر نه فکر 
می کنید اینها خوب هســتند، ولی می خواهید جلوی یک سری 
اتفاقات بد مثل حملات سایبری را بگیرید، آن را هم اعلام کنید. 
بالاخره انتظار این اســت که بعد از حدود ۱۲ سال از فیلترشدن 
چنــد پلتفرم یک موضع شــفاف تری گرفته شــود، نمی شــود 
همین طور وسط بایستیم و تکلیف خودمان و مردم را مشخص 
نکنیم. مســتقل از اینکه طرح صیانت چه سرنوشــتی دارد به 
نظرم قبل از آن باید وزارت ارتباطات تکلیف این مســئله را اول 
با خودش و بعد با مخاطب روشن کند که بالاخره می خواهد با 

این پلتفرم ها کار کند یا نه».
آرین از میهمانان این نشست مجازی نیز گفت: «ما اختلالات 
فنی را می بینیم که رمز شــده اســت و در کانکشن هم اختلال 
ایجــاد می کند. پس مشــکل روی زیرســاخت نیســت، بلکه 
مســئله این اســت که یک تیم یا یک نرم افــزار در حال تخریب 

شبکه است».


